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مواجهه عقلايي و عزتمندانه با برجام
رهبر معظم انقاب اس��امي در ديدار مس��ئولان و كارگ��زاران نظام، 
چارچوب برخورد منطقي، عقاني و عزتمندانه با خروج امريكا از برجام 
را مشخص نمودند. با مروري بر اين بيانات مي توان مؤلفه هاي مواجهه 
نظام و كشور با شرايط جديد را تبيين كرد و انتظار مي رود تاش همه 
تصميم گيران، مدي��ران و نخبگان بخش هاي گوناگون در اين راس��تا 

قرار گيرد. 
1- پيش نياز مواجهه منطقي با تصميم جديد امريكا، بازگشت به گذشته 
و مروري دوباره  بر روندي است كه به امضاي برجام انجاميد. نكته اي كه 
مورد تأكيد رهبر معظم انقاب نيز قرار گرفت و ايشان يادآوري فرمودند 
كه »براي لغو تحريم ها« اين توافق امضا گرديد. در واقع براي سنجش 
ميزان موفقيت يك فعل، فهم »نيت فاعل« اهميت دارد. هرچند كساني 
كه تا قبل برجام حتي آب خوردن مردم را من��وط به توافق مي كردند، 
اينك از دستاوردهاي اخاقي برجام س��خن مي گويند، اما براي عموم 
جامعه، برجام هدفي اقتصادي داشت. روش��ن است كه صاحب نظران 
اهل دقت نظر حتي پيش  از امضاي برجام نيز از بي فايده بودن توافق در 
جهت گشايش اقتصادي خبر مي دادند، اما نشاني هاي غلطي كه برخي 
نخبگان و سياس��يون خصوصاً در مقاطع انتخاباتي به جامعه ارائه داده 

بودند، كسب اين »تجربه تاريخي« را ضروري ساخت. 
2- عاوه بر مرور گذشته، فهم درس��ت از وضعيت كنوني نيز ضروري 
است. هرچند از فرداي روي كار آمدن دولت جديد امريكا برخي مرتباً از 
»برجام منهاي امريكا« و »برجام اروپايي« سخن مي گفتند و مي گويند، 
اما با همان منطقي كه آقاي روحاني در انتخابات سال 1392 ارائه كرد، 
برجام منهاي »كدخداي اروپايي ها« عماً خاصيت چنداني ندارد. آنچه 
متأسفانه همچنان مشاهده مي شود، تاش براي ارائه هاي نشاني هاي 
غلط و اميدوارس��ازي به نقطه هاي خيالي اس��ت ك��ه در واقع به نوعي 
اغواگري و فريب افكار عمومي به شمار مي آيد. اكنون فارغ از رفتارهاي 
آتي تروئيكاي اروپايي، بايد به صراح��ت واقعيت هاي برجام و كم فايده 

بودن آن در شرايط جديد را گوشزد كرد. 
3- نكته ديگري كه در تأثير ش��رايط جديد بر عرصه سياس��ت داخلي 
مهم خواهد بود، پرهيز از »شماتت و طعنه زني هاي سياسي« و تبديل 
كردن برجام به موضوع »ش��كاف ملي« اس��ت. اين نكته از آنجا داراي 
اهميت است كه اولاً يكي از اهداف راهبردي غرب در تحريم ها، از اساس 
پيگيري پروژه ش��كاف ملي بوده و تحت هيچ شرايطي نبايد به تكميل 
پازل دشمن كمك كرد؛ ثانياً سرزنش و اهانت يك طرف به سوي ديگري، 
موجب تعصب و تصلب روي اشتباهات گذشته شده و در اين شرايط كه 
تصحيح روندهاي قبلي و اتخاذ هوش��مندانه تصميمات درست ايجاب 
مي نمايد، مانع از چرخ��ش به موقع جهت فرمان و واكنش درس��ت و 

به موقع خواهد بود. 
4- يكي از مهم ترين چالش هاي پيش روي ديپلمات هاي مذاكره كننده 
در جري��ان مذاكرات منته��ي به برجام، ش��رطي مان��دن لايه هايي از 
جامعه روي انتظار گش��ايش خارجي اقتصادي بود كه متأس��فانه اين 
وضعيت ناشي از برخي موضع گيري هاي نابخردانه و شتاب زده برخي 
مسئولان اجرايي و نيز متأثر از تبليغات رسانه هاي نظام سلطه بود. در 
اين شرايط نيز چنين وضعيتي مي تواند مانع از تصميم و اقدام منطقي 
و عقاني گردد. بنابراين يكي از اولويت ه��اي اصلي كه همه مديران و 
نخبگان كشور بايد وجهه همت خود سازند، جداسازي فرمول پيشرفت 
اقتصادي از تحولات و مذاكرات خارجي است. اين مهم تحقق نمي يابد 
مگر با عناصر تأثيرگذار اجتماعي و سياسي، خصوصاً آن ها كه پيش تر 
به نحوي در انتظارسازي كاذب به مذاكرات خارجي نقش داشته اند. در 
اين راستا از منظر منافع ملي لازم است در برخي موضع گيري ها برخي 
سياسيون و سياست هاي رسانه اي نهادهاي تحت تسلط آنها تجديدنظر 

اساسي صورت پذيرد. 
5- اگر به هشدارها و انذارهاي امام خامنه اي در چند سال اخير با دقت 
بنگريم، يكي از مهم ترين دغدغه هاي معظم له روشنگري به جامعه در 
خصوص بي نتيجه بودن اتكاي به بيرون و لزوم نهادينه سازي نگاه درون زا 
به حوزه هاي مختلف خصوصاً اقتصاد است. اكنون چرايي اين دغدغه كه 
در سخنان مكرر معظم له تبلور مي يافت، واضح تر شده است. اساساً يكي 
از اهداف كاخ سفيد در عبور از برجام نااميدسازي جامعه ايراني نسبت به 
آينده بوده و اين معنا در امتداد تاش پيشين غرب و شبكه همكار داخلي 
آن براي شرطي نگاه داشتن مردم دنبال مي شود. در وضعيت كنوني آنچه 
باطل السحر اين توطئه غربي ها خواهد بود، اميدآفريني براي جامعه در 
جهت حل مشكات اقتصادي و معيشتي است. البته اين اميدآفريني ديگر 
با »حرف درماني« محقق نشده و نيازمند اقدامات محسوس و عملي است؛ 

به گونه اي كه اثرات آن در سفره معيشت مردم مشاهده گردد. 
در مقابل ممكن اس��ت كه در براي عده اي همچنان روي پاش��نه غلط 
چرخيده و تصور كنند با دوقطبي سازي هاي كاذب در موضوعات فرعي 
و مشغول سازي جامعه با مسائلي از قبيل فيلترينگ و خودروي اسامي 
و ... مي توانند شكست برجام را از يادها ببرند. اميد است كه ديگر شاهد 
چنين رويكردي نباش��يم؛ اما اينان بايد بدانند كه دود اين پاسخ هاي 
غلط به مطالبات واقعي جامعه در درجه نخس��ت بر چشم خود بانيان 
اين رويكردها خواهد رفت و البته دس��ت نظام براي تغيير وضعيت به 

سود مردم باز است. 

عضو فراكسیون ولايي مجلس تأكید كرد
اجراي اقتصاد مقاومتی راهگشاي مشكلات كشور

عضو فراكسیون ولايي مجلس اعتقاد دارد نبايد همه مسائل را به 
مذاكرات برجام گره بزنیم بلكه بايد سیاست هاي اقتصاد مقاومتی 
را اجرايي كنیم تا بتوانیم به شكوفايي در اين عرصه دست يابیم. 
محمدجواد ابطحي در گفت وگو با خبرگزاري خانه ملت، با اشاره به اعام 
شروط ايران براي ادامه برجام با اروپا از سوي رهبر انقاب، گفت: بايد اذعان 
كرد كه امريكا و دنياي استكبار دش��مني واضحي با اسام و اديان الهي 
دارند، از اين رو درصدد حاكميت شيطان در دنيا هستند. نماينده مردم 
خميني شهر در مجلس با اشاره به اينكه اگر در مقابل كفر كوتاه بياييم، 
مستكبران گستاخ تر مي شوند و اين مهم در آيات قرآن كريم نيز مورد تأكيد 
قرار گرفته است، تصريح كرد: بر اين اساس رهبر انقاب در سخنان خود 
بيان كردند كه دشمني عميق امريكا با اصل نظام اسامي است و موضوعاتي 
مانند هسته اي و موشكي صرفاً بهانه اي براي اعمال فشار بر ايران اسامي 
است. وي با بيان اينكه تجربه نش��ان داده ايالات متحده به وعده هايش 
وفادار نيس��ت و حتي پاي امضاي خود در معاهده ه��ای بين المللی نيز 
نمي ماند، ادامه داد: بر اين اساس بايد با زبان زور با امريكا و اروپا صحبت 
كرد نه اينكه صرفاً انعطاف نشان دهيم. اين نماينده مردم در مجلس دهم 
ضمن تأكيد بر اينكه بيانيه سعدآباد بدعهدي اروپايي ها را نشان داد و اين 
مهم بايد براي مسئولان و مذاكره كنندگان درس عبرت باشد، افزود: در 
آن زمان تمام تأسيسات هس��ته اي را مهر و موم كرديم اما اروپايي ها به 
تعهداتشان عمل نكردند، بلكه گستاخ تر هم شدند. عضو فراكسيون ولايي 
مجلس شوراي اسامي با اش��اره به اينكه طبق پيش بينی كارشناسان 
اگر به ظرفيت هاي داخلي توجه شود شاهد رشد اقتصادي خواهيم بود، 
خاطرنشان كرد: بنابراين نبايد همه مسائل را به مذاكرات برجام گره بزنيم 
بلكه بايد سياست هاي اقتصاد مقاومتی را اجرايي كنيم تا بتوان به شكوفايي 

در اين عرصه دست يابيم. 
  رهبر انقاب روز چهارشنبه در ديدار مسئولان نظام تأكيد كردند در 
سال هاي اخير، اين درس گرفته ش��د كه گره زدن حل مسائل كشور 
به خصوص مس��ائل اقتصادي به برجام و خارج از كش��ور، يك خطاي 

بزرگ است. 
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 چشمک عارف به نامزدی رياست مجلس 
تابع تصميم فراكسيون اميد هستم

رئی�س فراكس�یون امید مجل�س درباره احتم�ال نام�زدي وي در 
جايگاه رئیس در انتخابات هیئت رئیس�ه مجلس گفت: فراكسیون 
امید هر تصمیمي بگی�رد، مي پذيرم و موظف به اجراي آن هس�تم. 
محمدرضا عارف، نماينده مردم تهران در مجلس ش��وراي اس��امي در 
گفت وگو با مهر، درباره احتمال نامزدي وي در جايگاه رئيس در انتخابات 
هيئت رئيسه مجلس در سال س��وم مجلس دهم، اظهار داشت: موضع 
ما، موضع جمعي اس��ت و من هم به عنوان يك فرد از فراكسيون اميد هر 
تصميمي كه گرفته ش��ود، مي پذيرم و موظف به اجراي آن هستم. وي 
افزود: در حال حاضر نيز دوستان ما دارند ش��رايط را بررسي مي كنند و 
با فراكس��يون هاي ديگر مجلس مذاكره و عملكرد هيئت رئيس��ه را هم 
مورد ارزيابي قرار مي دهن��د و اقداماتي را كه فراكس��يون اميد به عنوان 
يك مجموعه تأثيرگذار در مجلس بايد دنبال كند، در دس��ت بررس��ي 
دارند. رئيس فراكسيون اميد مجلس با بيان اينكه راهبردهايمان را فعاً 
نمي گوييم، در خصوص مهم ترين نياز و چالش امروز هيئت رئيسه پارلمان 
تصريح كرد: بحث جدي امروز مجلس، كارآمدتر كردن آن در تصميمات 
است تا يك خروجي قابل دفاع از طرف مجلس در تصميمات كان كشور 
وجود داشته باشد.  جال ميرزايي، رئيس كميته سياسي فراكسيون اميد 
مجلس روز چهارش��نبه از احتمال كانديداتوري محمدرضا عارف براي 
رياست مجلس در انتخابات هيئت رئيسه اجاسيه سوم خبر داد و گفته 
بود: هر روز درخواس��ت ها از عارف براي حضور در عرصه رقابت بيشتر و 
بيشتر مي شود. از سوي ديگر يك كميته فرا فراكسيوني نيز براي انتخابات 
هيئت رئيس مجلس تشكيل شده كه به دنبال رياست مسعود پزشكيان 

بر مجلس است. 
 

رئیس فراكسیون نمايندگان ولايي تحلیل كرد
سناريوي مشترك امريكا و اروپا براي تحريم ايران

برنامه خروج امري�كا از برج�ام و حمايت اروپا از اي�ن توافق يک 
س�ناريوي مش�ترك اس�ت تا از يكس�و امريكا خارج و تحريم ها 
اعمال ش�ود و از س�وي ديگر ايران توس�ط اروپا در برجام بماند. 
حميدرضا حاجي بابايي، رئيس فراكس��يون نماين��دگان ولايي مجلس 
در گفت وگو با فارس اظهار داشت: يك نگاه عاقانه و مدبرانه به ما نشان 
مي دهد اروپايي ها نمي توانند خواسته هاي ما در برجام را برآورده كنند، به 
خاطر اينكه اروپا بدسابقه است و تاريخ به ما نشان مي دهد كه در برهه ها 
و موارد مختلف عقب نشيني كرده و با ما همراهي نداشته اند. حاجي بابايي 
خاطرنشان كرد: از سوي ديگر منافع اروپايي ها به گونه ای است كه آنها در 
برابر امريكا نمي توانند به خاطر منافع شان مقاومت كنند و بين ما و امريكا، 
امريكا را انتخاب مي كنند و برخي از مقامات اين كشورها نيز اين موضوع 
را عنوان كردند. رئيس فراكسيون نمايندگان ولايي مجلس اظهار داشت: 
برنامه خروج امريكا از برجام و حمايت اروپا از اين توافق يك س��ناريوي 
مشترك است، سناريوي مش��تركي كه هم امريكايي ها از برجام بيرون 
بروند و تحريم ها را اعمال كنند و آنها را افزايش دهند و در مقابل ايران كه 
بايد در برابر خروج امريكا از برجام از اين توافق خارج شود اروپايي ها ما را 
در مرحله اي قرار دهند با ما مذاكره كنند و ما را در برجام نگه دارند و شامل 
مرور زمان كنند و ما بر اثر مرور زمان هم تحريم هاي كشنده را تحمل كنيم 
و هم وقت مان سپري شود و اروپايي ها نيز كار خاصي براي ما نتوانند انجام 

دهند و ما را با مذاكره به پيش ببرند. 
حاجي بابايي خاطرنش��ان كرد: طرف ه��اي اروپاي��ي و امريكايي به اين 
جمع بندي رسيده بودند كه اگر يكباره از برجام خارج شوند و جمهوري 
اسامي نيز از برجام خارج مي شد اين موضوع با شوكي كه در داخل ايران 
ايجاد مي كرد موجب ايجاد انسجام بيشتر در داخل ايران مي شد و آنها بر اين 
نظرند كه با مرور زمان مي توانند فشار اقتصادي را افزايش دهند و جمهوري 
اسامي ايران را مجبور به تمكين كنند و متممي را براي برجام بنويسند و 
اروپايي ها اين موضوع را همراه و همگام با امريكايي ها و يك فاصله ظاهري 
با اين كشور به پيش مي برند. آنها در مرحله بعد به دنبال اين هستند كه در 
حوزه دفاعي و در بحث موشكي ايران را پاي ميز مذاكره بنشانند. وي افزود: 
آقاي رئيس جمهور عنوان كرده كه ما از برجام خارج نمي شويم و اين به 
عنوان سياست كشور انتخاب شده و اين به اين معناست كه ما مي خواهيم 
با اروپايي ها مذاكره كنيم و آنها را امتحان كنيم اما تحليل ها نشان مي دهد 
كه امتحان اروپايي ها خيلي نمي تواند نتيجه بخش باشد اما راهي است كه 
انتخاب شده و البته بايد بهانه ها را نيز از دست كشورهاي مختلف دنيا گرفت 
و اجازه نداد كه آنها تندروي كنند اما در كنار اين بايد همه مراقبت هاي لازم 
را داشت مخصوصاً اجازه نداد كه زمان از دست ما برود و براي اروپا بايد زمان 

تعيين كنيم و شامل مرور زمان نشويم. 

سپاس از يك نعمت الهي
1- رهبري خوب نعمتي است كه همه ملت ها از آن برخوردار نيستند، 
بنابراين جوامعي كه از اين نعمت بي بهره ان��د، در مقابله با زورگويان، 
حتي اگر فداكاري هم نمايند، نتيجه مطلوب را نمي گيرند، مانند قيام 

مردم مصر در سال هاي گذشته. 
2- نتيجه گرفتن با رهبري خوب الزامات��ي دارد كه كمترين آن فهم 

تدابير ايشان و عمل به آن است. 
3- رهبر خوب با نگاه كان و اش��راف بر جامعه و رصد محيط جهاني، 
دور نماي تحولات را تشخيص داده و كم هزينه ترين مسير را براي مردم 
مشخص مي كند و اگر مردم و مسئولان به راه ديگري رفتند، به نوعي 

ناسپاسي اين نعمت الهي را كردند. 
4- تبيين و تحليل واقع بينانه و اميدبخش از واقعيات و روند تحولات 
جامعه، در عين پمپاژ يأس و نااميدي از سوي دشمنان آگاه و دوستان 
غافل، رسالت و هنر رهبري اس��ت كه آخرين نمونه آن را چهارشنبه 
گذشته در جمع مسئولان از سوي رهبر معظم انقاب اسامي ديديم 

و شنيديم. 
5- يادآوري تجربيات گران س��نگ نظام توس��ط ولی فقي��ه در جمع 
مسئولان براي بهره گيری در مسير پيش رو براي چندمين بار در اين 
سخنراني تكرار ش��د، بنابراين بر مسئولان فرض اس��ت كه در مسير 
تعيين شده توسط ايش��ان حركت كنند و در موضوع برجام آزموده را 

ديگر نيازمايند. 
حال ملت براي تمكين مسئولان به حركت در اين مسير روشن چاره اي 
جز مطالبه گري مستمر در اين موضوع ندارند؛ سپاس عملي از موهبت 
الهي » ولايت فقيه« در جامعه اس��امي حركت در مسير تعيين شده 
توسط ايشان است، و البته اين امر نيازمند روشنگري صاحبان سخن 

و قلم در جامعه است. 

    ايرنا: رئيس جمهور در پيامي با تبريك فرا رسيدن سالگرد استقال 
كشور پادشاهي اردن، تصريح كرد: در شرايط جاري، كشورهاي اسامي 
بيش از هر زمان نياز به وحدت و همكاري دارند و اميدوارم با مس��اعي 
دو كشور، شاهد رشد و گس��ترش روابط في ما بين در ابعاد دو و چند 

جانبه باشيم. 
    رسا: آيت الله سبحاني همدلي و وحدت كلمه را رمز پيروزي جامعه 
اسامي بر دشمنان دانس��ت و تأكيد كرد: تنها در اين صورت است كه 

دشمنان قدرت ضربه زدن به ما را نخواهند داشت. 

محمدجواد اخوان

روحانی: ملت ثروتمند اما ذليل برابر قدرت ها
 به جايي نمي رسد

رئیس جمهور با گرامیداشت ياد و خاطره شهداي 
والا مقام انقلاب اسلامي، دفاع مقدس و مدافعان 
حرم، تصريح كرد: ش�هدا مقام والايي دارند و در 
تاريخ انقلاب و دفاع مقدس، روزه�ا و ايام مهم و 
سرنوشت سازي را آفريدند و جايگاه والايي دارند. 
به گزارش پايگاه اطاع رساني دفتر رياست جمهوري، 
دكتر حسن روحاني روز پنج شنبه در مراسم يازدهمين 
كنگره تجليل از ايثارگران، ويژه شهداي فتح خرمشهر 
كه همزمان با سوم خرداد سالروز آزادسازي خرمشهر 
و روز ملي مقاومت،  ايثار و پيروزي برگزار شد، گفت: 
ماه رمضان، م��اه غف��ران و رضوان الهي و م��اه نزول 
قرآن، شب هاي قدر و ماه امام مجتبي)ع( و مولايمان 

اميرالمؤمنين علي)ع( است. 
روحاني با بيان اينكه بايد قدردان لحظات سرنوشت ساز 
زندگي مان باشيم، گفت: حضرت علي)ع( در جنگ 
احزاب تنها دقايقي در برابر دش��من ايستاد، اما عمل 
او در آن ميدان موجب پيروزي و سرنوشت ساز بود به 

گونه اي كه پيامبر)ص( هنگامي كه حضرت علي)ع( به 
ميدان مي رفت، فرمود: تمام ايمان در برابر تمام شرك 
و كفر ظاهر شده اس��ت. رئيس جمهور با بيان اينكه 
عمل انس��ان گاهي به منزله كل اسام و ايمان بوده و 
حضور، فداكاري، اقدام، عمل و كام او معادل عبادت 
همه انسان ها مي شود، گفت: پيامبر)ص( پس از جهاد 
حضرت علي)ع( در جنگ خندق، فرمود: »يا علي با كار 
تو غرور و افتخار در خانه هر مسلمان به وجود آمد و ذلت 
به خانه هر كافر رفت.« دكتر روحاني تأكيد كرد: ملت 
ايران و ملت ها و رهبران اسامي گاهي در لحظاتي مهم 
و سرنوشت ساز قرار مي گيرند كه بايد در آن تصميم و 

عمل سرنوشت ساز داشته باشند. 
دكتر روحاني با بيان اينكه از ابتداي نهضت اسامي، 
ش��هداي فراواني در حوادث گوناگون از جمله حادثه 
فروردين 42 در فيضيه و پس از آن در سال 57 و دوران 
دفاع مقدس داشته ايم، گفت: شهداي انقاب اسامي 
و دفاع مقدس همگي در تاريخ انقاب نقش آفرين بوده 

و از عزت، شرف، ملت، ايمان و ارزش هاي كشور، دفاع 
كردند. رئيس جمهور با تأكيد بر اينكه اگر فداكاري و 
ايثار رزمندگان وجود نداش��ت و اگر آنها ايستادگي و 
دفاع نكرده و از مرز و بوم، حيثيت، اسام و انقاب دفاع 
نمي كردند، امروز معلوم نبود در چه شرايط و جايگاهي 
قرار داشتيم، گفت: در چند سال اخير ديديد كه عده اي 
تروريست در عراق و سوريه با جان، مال و ناموس مردم 

چه رفتاري داشتند. 
   ملت ثروتمند اما ذلیل به جايي نمي رسد

دكتر روحاني با بيان اينكه عزت، عظمت و آبرو از هر 
چيز ديگري براي يك ملت، بالاتر اس��ت، افزود: اگر 
ملتي ثروتمند و پرجمعيت داشته باشيم، اما در برابر 
يك ابرقدرت، ذليل باشيم، به جايي نخواهيم رسيد.  
رئيس جمهور با اش��اره به اينكه رئيس جمهور جديد 
امريكا مردم عربستان را گاو شيرده مي نامد و با وقاحت 
اعام مي كند كه بايد آنها را دوش��يد، گفت: ثروت و 
زندگي زيبا براي يك ملت ارزش��مند است، اما بالاتر 

از آن جايگاه و آبروي يك ملت اس��ت. دكتر روحاني 
تأكيد كرد: امروز ملت ايران ب��ه عنوان ملتي بزرگ و 
عزيز در دنيا مطرح است، چراكه يك تنه و با اتكا به خدا 
و توسل به پيامبر و ائمه در برابر دشمن ايستاد و دفاع 
كرد. رئيس جمهور با بيان اينكه در دوران دفاع مقدس، 
شرق و غرب، در برابر ما قرار داشت و همه گونه امكانات 
در اختيار دشمن قرار مي دادند، گفت: ملت ايران در اين 
جنگ هشت ساله بسيار مظلوم بود و رزمندگان ما به 
تنهايي ايستادند و روزهاي پرافتخار زيادي را به وجود 
آوردند. دكتر روحاني با بيان اينكه اولين عمليات بزرگ 
و غرور آفرين ما در دوران مقدس، عمليات ثامن الائمه 
بود كه منجر به شكس��ت حصر آبادان ش��د و پس از 
آن عمليات بس��تان، عمليات فتح المبين و علمياتي 
بود كه در سوم خرداد منجر به آزادي خرمشهر عزيز 
گرديد، گفت: در آزادسازي خرمشهر همه ملت ايران 
اعم از ارتش، سپاه، بس��يج، عشاير و نيروي انتظامي، 

تاش كردند. 
  پیام فتح خرمشهر شكست ناپذيري ايران

  رئيس جمهور تأكيد كرد: پيام سوم خرداد اين است 
كه دنيا در فتح خرمشهر پذيرفت، ايران شكست ناپذير 
است. دكتر روحاني با بيان اينكه در دوران دفاع مقدس 
هيچ روزي مردم ايران را از روز آزادس��ازي خرمشهر 
خوشحال تر نكرد، گفت: اين غرور و افتخار متعلق به 
شهدا، جانبازان، ايثارگران و خانواده هاي آنان است كه 
توانستند شادي و غرور را براي ملت به ارمغان بياورند. 
رئيس جمه��ور تصريح كرد: هر اقدام��ي كه دولت 
براي خانواده معظم ش��هيدان و ايثارگ��ران انجام 
دهد، يك تشكر ساده در برابر كار عظيمي است كه 
آنها با نثار عزيزانشان براي كش��ور انجام دادند و از 
خدا مي خواهيم تا به خادمان مردم توفيق دهد كه 
بتوانيم به وظيفه خود به درستي عمل كنيم. پيش 
از س��خنان رئيس جمهور، مع��اون رئيس جمهور و 
رئيس بنياد ش��هيد و امور ايثارگران، آزادس��ازي 
خرمشهر در س��وم خرداد را برگ زريني در هشت 
س��ال دفاع مقدس دانس��ت و تأكيد ك��رد كه اين 
حركت رزمندگان اسام، دوست و دشمن را وادار به 
تحسين مقاومت و ايستادگي رزمندگان در دفاع از 
كشور كرد.    همچنين دكتر روحاني در اين مراسم 
از 12 خانواده ش��هيد و برگزيده يازدهمين كنگره 
ملي تجليل از ايثارگران از جمله خانواده شهيد حاج 
احمد متوسليان و خانواده ش��هيد آيت الله اشرفي 

اصفهاني تقدير كرد. 

ژه
وی

هنوزهممحرمانهاست! 
محمدجواد آذري جهرمي، وزير ارتباطات و فناوري اطاعات 
سرانجام تأييد كرد كه مذاكراتي بين دولت ايران و تلگرام انجام 
شده است. اين »سرانجام تأييد كردن« گرچه خود به مفهوم 
آن است كه تاكنون از آن حرفي نزده اند و به مثابه »يك اتفاق 
مگو« با آن برخورد كرده اند، اما او اصرار دارد كه اين مذاكرات 
اتفاق محرمانه نبوده است. آذري جهرمي مي گويد: »مذاكره 
دولت ايران و تلگرام چيز محرمانه اي نبوده و در دولت يازدهم 
توسط وزير وقت ارتباطات و با اطاع دادستان وقت و كارگروه 

تعيين مصاديق مجرمانه صورت گرفته است. « 
وزير ارتباطات در حال��ي از محرمانه نب��ودن مذاكرات مذكور 
مي گويد كه روز قبل از سخنان او، خبرنگاري در نشست خبري 
سخنگوي دولت از نوبخت در مورد اين مذاكرات و قرارداد پرسيد 
و نوبخت گفت »م��ن اطاعي ندارم!« يعني ق��رارداد محرمانه 
نبوده، ولي حتي س��خنگوي دولت ه��م از آن اطاعي ندارد! از 
طرفي مطلع بودن دادستاني هم چيزي از محرمانه بودن آن كم 
نمي كند. وقتي افكار عمومي از چند و چون آن مطلع نيستند و از 
اصل آن هم تا همين چندي پيش مطلع نبودند و حالا هم كسي 
از مفاد آن چيزي نمي گويد و وزير ارتباطات هم تنها به گفتن اين 
بسنده مي كند كه »مذاكراتي با تلگرام در حيطه رعايت الزامات 
فرهنگي كشور انجام شده كه البته توافق هايي هم به دست آمد و 
تلگرام ماحظات ما در مورد كانال هاي غيراخاقي يا كانال هاي 

مرتبط با تروريسم را لحاظ كرده است.«
نكته بعدي آن است كه گفته مي شود در آن مذاكرات، آذري 
جهرمي هم گرچه در آن هنگام وزير نبوده، ولي با سمتي ديگر 
حضور داشته كه فعاً توضيحي در مورد آن داده نشده است. 
روشن است كه اگر همان سال 93 اطاع رسانی در مورد اين 

قرارداد و مذاكرات انجام مي شد، اكنون همچون يك خبر درز 
كرده، منتشر نمي شد و در افكار عمومي مهر محرمانه نمي خورد 

و حساسيت برانگيز نمي شد. 

علاقهاصلاحطلبان 
بههمریختگیمرزهاست

محمدعلي ابطحي در اينستاگرامش عكسي را منتشر كرده كه 
در بيت رهبري براي افطار دعوت شده است و از اين دعوت و 
رفتن دفاع كرده است. دهها كامنت ذيل مطلب او قرار داده اند 
كه يكپارچه تعجب، توهين و فحاشي است. اين موضوع نشان 
مي دهد باور بخشي از همراهان اين جماعت »برنظام«بودن 
اصاحات اس��ت و اگر خاف آن را ببينند ب��ه هم مي ريزند و 
انسان را ياد ماجراي»عبور از خاتمي« می اندازند. اصاح طلبان 
تعمد در به هم ريختگي مرزها دارند بنابراين هم از درون مورد 
س��وءظن قرار مي گيرند هم از برون. ايران محل رومي روم يا 
زنگي زنگ است. سياست ورزي در ايران در وسط لحاف يا با 

مغازه چهار نبش و وسط فلكه نمي شود. 

اینميثاقنامه»وحيمنزل«است! 
  رئيس فراكس��يون اميد مجلس در گفت وگويي درباره اينكه 
گفته مي ش��ود برخي از نمايندگان اصاح طلب معتقدند كه 
رياس��ت وي باعث اختافاتي در اين فراكسيون شده، گفت: 
»تاكنون اين موضوع را نشنيده ام و نمي دانم منظور شما از اين 
نمايندگان، كدام نمايندگان عضو فراكسيون است. « اين در 
حالي است كه با تورقي در مطبوعات و نگاهي به سايت هاي 
خبري مصاحبه هاي زيادي از اعضاي فراكسيون اميد در نقد 

رياست عارف بر اين فراكسيون ديده مي شود. 

عارف همچنين ترجيح مي دهد كنايه حسام الدين آشنا، مشاور 
فرهنگي رئيس جمه��ور را هم به خود نگيرد. آش��نا در توئيتي 
نوش��ته بود كه »امان ازس��هم خواهي افراد به اسم جريان« كه 
عارف در موردش مي گويد: »اگر آقاي آشنا نظري داشته، بايد از 
خودشان بپرسيد كه منظورشان چه فرد يا گروهي بوده است. ما 
به دنبال سهم خواهي از دولت نيستيم و دغدغه ما موفقيت دولت 
و نظام است. « عارف در پاسخ به اين س��ؤال كه اخيراً بحث 
انتخاب ش��هردار تهران مطرح بود و برخي معتقد بودند كه 
شما مخالف شهردار شدن آقاي محسن هاشمي رفسنجاني 
بوديد، عنوان كرد: »مخالفت با شهردار شدن آقاي محسن 
هاش��مي به دليل ميثاق نامه اي بود كه هم��ه كانديداهاي 
شوراي ش��هر در كان ش��هرها آن را امضا كرده بودند و در 
آن درج ش��ده بود كه به رأی مردم احترام بگذارند و تا آخر 
دوره بمانند و هوس انتقال به وزارتخانه ها، مجلس و جاهاي 
ديگر نكنند. « او در پاسخ به س��ؤالی درباره اينكه اما برخي 
از اعضاي حزب كارگزاران همچون كرباسچي معتقدند كه 
ميثاق نام��ه اصاح طلبان وحي مُنزل نيس��ت، گفت: »اين 
تفسير آقايان اس��ت؛ براي ما هر نوع ميثاقي كه امضا شود، 

تعهدآور و وحي مُنزل است.«
اين در حالي اس��ت كه علت اصلي مخالفت با ش��هرداري 
محسن هاشمي از سوي اصاح طلبان اين بود كه با شهردار 
ش��دن او و كم ش��دن يك عضو از شوراي ش��هر، بايد عضو 
علی البدل كه فردي اصولگ��را و رقيب اصاح طلبان بود، به 
شورا راه مي يافت كه حضور حتي يك رأی اصولگرا در كنار 
20 رأی اصاح طلب مورد مخالفت اصاح طلبان واقع شد.  

خطیب نماز جمعه تهران: 

تواندفاعيبهسنگهمتقليلپيداكند،امريكاكوتاهنميآيد
      نماز جمعه 

وزي�ر خارج�ه بي خ�رد و بي ع�ار امري�كا 
مي گوي�د كه اي�ران باي�د چنین و چن�ان كند 
و راج�ع ب�ه موش�ک هاي م�ا س�خن گفت�ه، 
درحالی ك�ه اصلًا بحث آنها موش�ک نیس�ت؛ 
بحث آنه�ا اس�لام و دين م�ردم ايران اس�ت. 
به گزارش فارس، آيت الله محمد امامي كاش��اني، 
امام جمعه موقت تهران در خطبه هاي اين هفته نماز 
عبادی سياسي پايتخت با اش��اره به آياتي از سوره 
آل عمران اظهار داشت: در اين آيات خداوند تأكيد 
مي كند كه به دشمن اعتماد و تكيه نكنيد و منظور 
از دشمن فقط كفار نيست، بلكه مسلمانان منافق 
هم دشمن هستند. وي افزود: دشمن مي خواهد كه 
مسلمانان توجهي به استقال و عزت خود نداشته 
باشند و در اقتصاد و امنيت و همه موضوعات مشكل 
داشته باشيم، درحالی كه راه زندگي تكيه به داخل، 
ايمان و جوانان درس خوانده و با تقواست و خداوند 
هشدار داده است كه آيا مي توان به اين دشمن اعتماد 
كرد. امام جمعه موقت تهران تصريح كرد: ش��اهد 
بوديم كه اين ناآدم امريكايي)ترامپ( با عصبانيت 

راجع به برجام صحبت كرد و آن تصميمات را گرفت. 
اين نشانه عصبانيت و غيض و غضب است. خداوند 
در آيات قرآن خطاب به امثال ترامپ، وزير خارجه 
او و ساير همراهانش مي فرمايد، بميريد با غيضي كه 

داريد و مرگ بر شما. 
امامي كاشاني تصريح كرد: اين دشمنان با ناراحتي 
كشور خوشحال مي شوند و اگر ما علم و پيشرفتي 
داشته باشيم ناراحت مي شوند درحالی كه بايد روي 
پاي خود بايستيم و به توان داخلي تكيه كنيم. در 
اين صورت دش��من هيچ غلط��ي نمي تواند بكند. 
وي با اشاره به س��خنان اخير مقام معظم رهبري 
با كارگزاران نظام اظهار داش��ت: ما بايد دشمن را 
بشناسيم و به او اعتماد نكنيم و از تجربه هاي گذشته 
درس بگيريم. مسئولان بايد به جوانان و توان داخلي 
در مسائل اقتصادي تكيه كنند و راه حلی براي امور 
معيشت مردم، س��رمايه گذاري، ازدواج و اشتغال 

پيدا كنند. 
امامي كاشاني گفت: مقام معظم رهبري بر اصل 44 
تأكيد كرده اند، اين اصل حمايت از بخش خصوصي 

و سرمايه گذاري است بنابراين در بدنه دولت بايد 
اشكال تراش��ي در خصوص س��رمايه گذاري و كار 
برداشته شود. امامي كاش��اني با اشاره به سخنان 
اخير وزير خارجه امريكا گفت: وزير خارجه بي خرد 
و بي عار امري��كا مي گويد كه اي��ران بايد چنين و 
چنان كند و راجع به موشك هاي ما سخن گفته، 
درحالی كه اصاً بحث آنها موشك نيست؛ بحث آنها 
اسام و دين مردم ايران است. آنها از اسام ناراحت 
هستند و اسام عربستاني با حاكمان آن را دوست 
دارند وگرنه اگر ايران موشك و تمام ساح هايش را 
هم متوقف كند و مانند فلسطين فقط با سنگ به 
دفاع بپردازد آيا فكر مي كنيد ك��ه آنها ايران را رها 
مي كنند، خير، زيرا بحث فكر،  دين و عقل اس��ت 
و اش��تباه است كه بگوييم دش��مني آنها به خاطر 

چيزهاي ديگري است. 
   جدايي معنويت و سیاس�ت يعني قدم در 

سكولاريسم
حجت الاس��ام عليرضا پناهيان، استاد حوزه و 
دانش��گاه هم در س��خنراني پيش از خطبه هاي 

نماز عبادي سياسي جمعه تهران گفت:  تا ارتباط 
معنويت و سياست را عميقاً درك نكنيم، شاهد 
ايجاد انواع سكولاريس��م خواهيم بود، همين كه 
معنويت و سياست را جدا كنيم قدمي در جهت 
سكولاريس��م اس��ت. وي در خصوص معنويت 
و سياس��ت، اظهار داش��ت: نماز جمعه تجلي  و 

وحدت گاه سياست و ديانت ما است. 
جامعه ما برايش جا افتاده كه سياس��ت و ديانت 
ما عين همديگر و درهم تنيده هستند. وي ادامه 
داد: اما معنويت يك مس��ئله فوق العاده اس��ت، 
احس��اس خوش تقرب، اشك، اس��تغفار و ديگر 
دعاها اينها همه با سياس��ت ارتباط دارند، ما تا 
ارتباط معنويت و سياست را عميقاً درك نكنيم 
رابطه سياست و ديانت مان روشن نشده و شاهد 
انواع سكولاريسم خواهيم بود. اين استاد دانشگاه 
اظهار داشت: همين كه معنويت و سياست را جدا 
كنيم، قدمي در جهت سكولاريس��م است. يكي 
از مهم تري��ن راه هاي معنويت توجه به مس��ائل 

سياسي است. 

وارده
قاسم حبيب زاده


